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d’Habitatge de l’Hospitalet

La ciutat supera la xifra 
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Un nou llibre recull la memòria de Collblanc i la Torrassa pàg 18

Testimoni històric

línial’H



Per a publicitat: publicitat@comunicacio21.com - 686 429 517
| 2

Gener 2024línial’H.cat



Gener 2024A fons
3 | 

línial’H.cat

Han hagut d’arribar els resultats
de la prova PISA perquè l’educa-
ció estigui al centre del debat
públic a Catalunya. Ara tot són
presses per arreglar les males
puntuacions dels alumnes cata-
lans en l’avaluació que fa anual-
ment l’Organització per a la Co-
operació i el Desenvolupament
Econòmic (OCDE). 

Així mateix, la notícia ha ser-
vit a cadascú per treure a passe-
jar la seva agenda ideològica. Hi
ha qui diu que els mals resultats
són responsabilitat de la sobre-
representació dels alumnes mi-
grants a la prova. Altres afirmen
que els currículums basats en
competències i en valors en són
responsables. Finalment, s’asse-
nyalen les retallades com a rere-
fons de la situació.

Sigui com sigui, ja s’estan
veient les primeres reaccions. Al
desembre, per exemple, un in-
forme provisional del Consell
Escolar de Catalunya (CEC) va
proposar que es prohibeixi l’ús
del telèfon mòbil a l’educació pri-
mària, que es restringeixi a l’E-
SO, o almenys fins a 3r d’ESO, i
que es permeti a Batxillerat i FP.
La mesura, segons el CEC, hau-
ria d’afectar l’interior de les au-
les, però també passadissos, pa-
tis i altres espais comuns o tem-
porals com les excursions i les
colònies. L’esborrany, de 36 pà-
gines, afirma que les limitacions
també han d’afectar la resta de la
comunitat educativa a banda dels
alumnes, com el professorat, els
monitors de pati i menjador, el
personal de serveis i les famílies.

A més, l’informe també esta-
bleix que cal promoure l’educació
digital per fer un bon ús dels dis-
positius tecnològics i dels ordi-

nadors i tauletes, així com apro-
fitar-los per a l’ensenyament ma-
teix. Alhora, demana regular l’ús
que es faci de les imatges preses
en l’entorn escolar.

Setmanes enrere, aquesta
posició ja havia estat abandera-
da per l’Ajuntament de Barce-
lona, que va proposar una nor-
mativa general per a tots els
centres que permeti la prohibi-
ció de l’ús dels mòbils a la pri-
mària i a la secundària mitjan-
çant un procés dialogat amb la
comunitat educativa.

I, d’altra banda, el passat 10
de gener es va celebrar la pri-
mera trobada del grup d’experts
creat pel Govern per impulsar di-
ferents millores educatives.

POSANT-HI LA LUPA
Malgrat les decisions que ara es
plantegen després del terrabas-
tall que ha suposat la publicació
dels resultats de la prova PISA,
des de fa anys el sector educatiu

alerta que a les aules catalanes i,
sobretot, a les aules de l’anome-
nat extraradi hi ha problemàti-
ques endèmiques.

El passat mes d’octubre, el
diari Línia preguntava a un bon
grapat de mestres i professors
pels principals problemes i rep-
tes que es troben a classe. Les his-
tòries que els professionals del
sector educatiu van explicar dei-
xen sense alè.

En escoles de barris amb
problemàtiques socials de l’Hos-
pitalet, Cornellà o Badalona hi
trobem alts índexs d’absentisme
escolar. A més d’això, hi ha si-
tuacions que fan impossible pen-
sar en una educació de qualitat.
“Hi ha alumnes que venen a es-
calfar la cadira perquè els serveis
socials no molestin les seves fa-
mílies, però que en realitat no vo-
len aprendre res i al final dels
anys són pràcticament analfa-
bets”, afirmava una docent del
Prat de Llobregat.

Així mateix, una mestra de
primària que treballa a l’Hospi-
talet explicava com una mare de
família amb dues criatures van
ser desnonades i van haver de
dormir al carrer. Amb situacions
com aquesta es fa difícil pensar en
els resultats de la prova PISA.

SEGREGACIÓ METROPOLITANA
La forta segregació escolar del sis-
tema educatiu català també po-
dria ser una de les causes dels re-
sultats de la prova PISA. Segons
un informe de la Sindicatura de
Greuges de Catalunya, dels 30
centres catalans on més segre-
gació escolar hi ha a la primària,
21 es troben a la regió metropo-
litana de Barcelona. Pel que fa a
la secundària, la relació és menor,
ja que els municipis de la regió
metropolitana més segregats no
són més de vint.

En paraules de la Fundació
Bofill, això significa que en in-
drets com Ripollet, Badalona,

l’Hospitalet o Sant Adrià de Be-
sòs hi ha centres que concentren
molts alumnes vulnerables, men-
tre que altres municipis com l’A-
metlla del Vallès o Alella tenen
molts més alumnes benestants.
En el cas de la metròpoli, la se-
gregació és tan elevada perquè les
famílies amb més recursos bus-
quen centres on hi hagi menys
persones vulnerables.

És un problema greu, perquè
la segregació suposa una discri-
minació entre infants i joves de
diferents classes socials. “Perju-
dica les oportunitats, ja que al fi-
nal de la seva vida educativa els
alumnes en centres segregats és
com si tinguessin 2,5 anys menys
cursats”, explica Maria Segurola,
de la Fundació Bofill. “Hi ha cen-
tres on el 80% de l’alumnat està
en risc de pobresa”, afegeix. En
aquests centres educatius, l’a-
bandonament escolar és més
gran i això, al final, també té re-
percussions en l’ocupabilitat.

Més enllà de la prova PISA
» L’educació metropolitana conviu amb problemes endèmics: de l’absentisme a la segregació

» “Hi ha centres on el 80% de l’alumnat està en risc de pobresa”, avisa la Fundació Bofill

Després dels resultats de la prova PISA d’educació s’ha plantejat prohibir els mòbils a les escoles. Foto: Pexels

Albert Alexandre
L’HOSPITALET
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La lupa

per Xavier Marcé, regidor de Cultura i Indústries Creatives de l’Ajuntament de Barcelona i regidor de Nou Barris

Tot recordant el pessebre de Sant Jaume
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Sobre les idees dels
partits independentis-

tes no es pot construir
res perquè estan corcades de base. Ve-
nen d'una mentida massa gran. Ni
tan sols s'hi pot construir una defen-
sa de l'autonomia, i molt menys encara
de la llengua. Per això hi ha aquest
pendent decadent.

El Twitter en paper
Aquí es
piula

Ja fa vora un segle que
el català viu, perviu i

s'engrandeix a través de
milers i milers de fills de gent que no
parlava català. Així ha estat i proba-
blement així continuarà sent, sobretot
si no guanyen els que voldrien expul-
sar de la catalanitat nens en el seu pri-
mer dia de vida.

Ara que es parla tant
del futur del país i de la

necessitat de generar
nous referents de la catalanització,
hem estrenat un nou format per EVA
amb l’Ayoub Borbata, un TikToker ca-
talà marroquí, referent màxim i que
volem fer créixer. 
Doneu-li amor!

@AlbertLloreta@apuente@JordiGraupera

Grifols no se puede
comparar con GOWEX.

Es una empresa estraté-
gica en sanidad, líder mundial de plas-
ma sanguíneo. Ni os imagináis qué
puede pasar si quiebra, no solo en Es-
paña. Esto afectaría a USA y Europa. El
informe de Gotham City no puede de-
cir: “Si no estamos equivocados”.

@CarloPetrungaro

En aquests moments de la jugada, que tants
barcelonins s’entretinguin a debatre les
virtuts del pessebre de la plaça de Sant Jau-
me és un senyal de bona salut ciutadana. No

serà per manca de problemes més greus a la ciutat
i al món que hom observi amb cert humor que treu-
re uns minuts al desassossec de la vida quotidiana
per discutir si el pessebre és prou modern o tradi-
cional és francament encoratjador. Deixeu-me dir per
començar que a mi m’ha agradat el pessebre d’en-
guany: ha estat prou tradicional per reconèixer-hi les
essències icòniques de tota la vida i prou modern per
no competir amb els que el mateix Ajuntament o les
Associacions de Pessebristes munten al Monestir de
Pedralbes, al Museu Marès, al Reial Cercle Artístic
o en altres indrets de la ciutat.

Això dels pessebres és com una comèdia de Sha-
kespeare: cada versió explica el mateix, però alhora
són ben diferents. Afegim-hi que, de retruc, aquest fet
remarca l’extraordinària vigència del dramaturg an-
glès. Malgrat tot, aquest any el pessebre no ha estat,
dissortadament, el principal protagonista de la pla-
ça de Sant Jaume i, en conseqüència, el tradicional de-
bat que arrossega ha passat a un segon pla, víctima,
segurament, de l’enorme quantitat d’elements na-
dalencs que han guarnit aquesta plaça tan nostrada.

Situats a la plaça, a la dreta, un arbre de Nadal, fas-

tuós regal de Mercabarna, amb una alçada de 15 me-
tres. Al davant, a la façana de la Generalitat, una pro-
fusió de cartellets amb tota mena de reivindicacions
tan adients per Nadal com per l’Onze de setembre o,
ateses les circumstàncies, un dia qualsevol. Al darrere,
a la façana de l’Ajuntament, una gran banda dedica-
da, ara sí, a les festes de Nadal. A l’esquerra, el pes-

sebre, una escenografia signada per Ignasi Cristià, lleu-
gerament inspirada en les antigues construccions na-
politanes, que lluny de fugir d’estudi recull totes les
peces del pessebre tradicional amb la mirada posa-
da al segle XXI (res que no fessin en el seu moment
els seus antics col·legues italians). De context, algun
balcó i un àtic-terrassa il·luminats, no sé gaire bé si
a propòsit de Nadal o simplement perquè fa bonic.

Tot plegat, una construcció exageradament car-
regada, mancada de guió i allunyada del que un es-
pera trobar a la plaça més simbòlica de tota Barce-
lona. Efectivament, aquest any s’ha parlat poc del pes-

sebre potser perquè obligaria a parlar de tota la pla-
ça i això requeria, sap greu dir-ho, un tractament es-
pecial. A més, hi ha hagut sort perquè ben bé s’hi hau-
rien pogut afegir els ja tradicionals personatges que
a hores fixes reclamen a crits, a un costat i l’altre de
la plaça, els seus íntims desitjos reivindicatius dis-
fressats de pastorets. O les múltiples manifestacions
que dia si dia no es congreguen a la plaça haurien po-
gut tenir la idea de portar garlandes, un barret del
Pare Noel o, en funció de la gravetat del tema, un ra-
mat d’ovelles.

Cal dir que tot plegat ha estat casual, que ningú
ho ha planificat, que ha estat una barra lliure a con-
seqüència, amb total seguretat, dels inevitables
efectes benèvols d’aquesta època de l’any, circum-
stància que ens hem d’agrair i que alhora ens recorda
que ens hem de reunir perquè això no acabi sent un
mal precedent.

Atès que els estimats Reis Mags d’Orient no te-
nen cap ofici a la plaça de Sant Jaume i que són ex-
perts proveïdors de somnis i desitjos, hauria calgut
demanar-los la funció –també nostrada—d’inter-
mediació entre tots els que volem significar la pla-
ça com el millor recordatori de Nadal a Barcelona
perquè l’any vinent ens posem ràpidament d’acord
i la convertim en el punt zero d’aquest moment tan
estimat pels barcelonins.

El pessebre no ha estat 
el principal protagonista 

de la plaça de Sant Jaume
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Tres cinquens premis més de la loteria 
de Nadal cauen a l’Hospitalet1

2
Un estudi a Collblanc de 10 metres 
quadrats per 720 euros al mes

L’Hospitalet tornarà a ser la capital del
‘sado’ amb el festival De Sade BDSM

Un cinquè premi de la rifa 
de Nadal esquitxa l’Hospitalet

El + llegit línial’H.cat
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5

La grossa de Nadal cau a l’Hospitalet
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Tribuna oberta

Hem encetat un nou any i
puc dir amb satisfacció
que a Castelldefels ja te-

nim aprovat el pressupost per al
2024, que és l’eina essencial per
establir els objectius que necessi-
ta la ciutat.

I aquests objectius els tenim fi-
xats des de l’inici del mandat:
millorar la ciutat i el benestar de
les persones. I no vull dir que, evi-
dentment, això no sigui un objec-
tiu compartit per tots els que ens
dediquem al servei públic, però sí
que puc dir que no es pot estirar
més el braç que la màniga com va
fer l’anterior govern.

L’anterior govern va gastar
més del que tenia, i la festa ara s’ha
de pagar. Però el meu equip de go-
vern i jo no volem que això recai-
gui en els veïns i veïnes de Cas-
telldefels, perquè no s’ho mereixen.

I per això hem hagut de tre-
ballar molt fort per tal de fer uns

La seguretat i la neteja

comptes austers on s’elimina la
despesa innecessària, com els
càrrecs de confiança, que els
retallem més d’un 40%, així
com les subvencions a partits
polítics, que baixen més d’un
25%. Això sí, es garanteix la
prestació dels serveis.

Malgrat que ens vam trobar
un Ajuntament sense diners,
amb números vermells i un fo-
rat de 12 milions d’euros, hem
aconseguit que les famílies nom-
broses i monoparentals tinguin
una bonificació de 500 euros al
rebut de l’IBI; hem mantingut i
millorat els serveis essencials i
hem apujat les partides desti-
nades a la seguretat, la neteja, la

sanitat o l’educació. D’altra ban-
da, hem rebaixat despesa en
partides com alcaldia o festes,
per exemple.

Lamentablement, l’oposi-
ció, els que van deixar l’Ajunta-
ment en una situació econòmi-
ca sota zero, no ha donat suport
a aquests comptes, però, afor-
tunadament, els hem pogut ti-
rar endavant. Malgrat la seva
postura de dir no al que és bo per
a la ciutat per tal de no reconèi-
xer com de malament van ges-
tionar els diners de tots els ciu-
tadans de Castelldefels, el govern
estem disposats a col·laborar
en allò que sigui en benefici de
la nostra estimada Castelldefels.
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per Manuel Reyes, alcalde de Castelldefels i president del PP a BCN

A les xarxes

@MiquelBonet_: Les accions de Grifols
valen 0 euros. Com fa temps que us ex-
plico, s'enfonsarà abans el teixit empresa-
rial del país que la seva cultura.

@Ana_G93: Si no em trobo bé i sense
que ningú m'ho mani, el més normal és
que em posi la mascareta per no conta-
giar els altres.

#TornaLaMascareta

@GreenpeaceCAT: Desastre ecològic a
Galícia: milions de pellets de plàstic arri-
ben a les costes contaminant l'ecosis-
tema marí.

#NouVessament #Grifols

Els semàfors

El compositor i director
d’orquestra hospitalenc Antoni
Ros-Marbà ha estat distingit

amb la Medalla d’Or al Mèrit en
les Belles Arts, que atorga el

Consell de Ministres. Ros-Marbà
té una àmplia trajectòria 
en el món de la música. 

pàgina 10Antoni Ros-Marbà

Una iniciativa de la Unitat de
Salut Mental de l’Institut Català
de la Salut (ICS), en col·laboració

amb l’Escola Municipal de
Música, ajuda al benestar

d’afectats per trastorns de salut
mental. Es diu Escolta el Cos

i ha funcionat com a prova pilot.
pàgina 11ICS

La Llibreria Llavors, en
col·laboració amb el mitjà digital
Districte 7, ha editat un llibre, 
La Memòria de les Llambordes,
que recull testimonis dels veïns

de Collblanc i la Torrassa.
Els testimonis s’han recollit en
tallers fets durant l’últim any.

pàgina 18Llibreria Llavors
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Mirada pròpia

El desembre del 1981, just ara fa 42 anys, va
ser enderrocat a Badalona un enorme edi-
fici d’habitatges il·legal situat al costat del
Museu, dins de la zona anomenada el Clos

de la Torre, el que actualment és la Plaça Font i Cus-
só, amb el seu subsol carregat de tresors arqueològics.
Va ser una espectacular i contundent defensa del pa-
trimoni que va liderar el llavors alcalde d’esquerres
Màrius Díaz i Bielsa, durant el primer mandat de-
mocràtic després de la dictadura franquista. La cons-
trucció d’aquell bloc d’habitatges privat agredia l’en-
torn i comportava la pèrdua d’importants restes ro-
manes, i va poder ser interrom-
puda gràcies a la lluita veïnal, a
l’aprovació del PERI de Dalt la
Vila per part de l’Ajuntament i a
una sentència judicial que va
concloure el litigi. Per sempre
més a la història de la ciutat
resta aparellada la memòria de
l’enyorat alcalde Màrius Díaz
amb aquest enderroc valent i de
gran altura moral. Badalona va
ser notícia per aquesta demolició
de màxima envergadura i con-
tundència en defensa de priori-
tats de valor patrimonial, artís-
tic, paisatgístic i moral, un gest
polític i tècnic pioner a tot l’estat
espanyol.

Quaranta-dos anys després,
s’albira que el futur enderroc d’un edifici d’habitatges
privat té tots els elements per passar a la història de
la ciutat i aparellada per sempre més a la memòria d’un
alcalde, si bé aquesta vegada no seria per raons d’al-
tura sinó de baixesa moral. En aquest cas, l’edifici d’ha-
bitatges privat està ubicat al barri de la Salut, és an-
tic, en comptes d’agredir l’entorn o restes arqueolò-
giques agredeix drets humans de les persones que l’ha-
bitaven i l’alcalde que hi està vinculat és de dretes, l’ac-
tual Xavier García Albiol, expert a generar titulars per
a tot l’Estat. Per les dades que han transcendit fins al
moment, el propietari, directiu d’una immobiliària,
explotava l’edifici econòmicament tenint-lo llogat a ple
rendiment, però feia deixadesa de funcions respecte
al deure de mantenir-lo en condicions d’habitabilitat.
Una situació lamentablement gens excepcional a la ciu-
tat de Badalona i encara menys al barri de la Salut Alta,

forjat amb autoconstrucció als argilosos vessants de
la Serra d’En Mena durant els anys del desarrollisme,
que va acollir les grans onades d’immigració dels 50
i 60 del segle XX i que ja ha mostrat símptomes de pe-
rillosa degradació constructiva en innombrables oca-
sions, un procés vinculat a l’afany especulador de molts
propietaris voltors.

Si la situació d’aquest immoble és, doncs, l’habi-
tual de la zona, per què afirmo categòricament que el
periple que comença aquest mes de desembre del 2023
amb l’edifici de Calderón de la Barca 79 serà un fet his-
tòric de baixesa moral?

El fet diferencial entre Calderón de la Barca 79 i les
altres situacions d’infrahabitatge i d’esfondraments d’e-
dificis a la ciutat l’aporta el vídeo i les declaracions de
l’alcalde del Partit Popular, que ha liderat una croa-
da criminalitzadora, convertint el que hauria pogut ser
un acte administratiu normalitzat –determinar ruïna
econòmica perquè les despeses de millora de la finca
són massa costoses respecte del seu valor cadastral–
en un acte de demolició de la dignitat de les persones,
carregat d’insults, calúmnies i desemparament con-
tra les famílies llogateres afectades per les males con-
dicions de l’habitatge. L’alcalde García Albiol ha po-
sat en marxa un potent motor d’agitació d’odi,
apel·lant directament als plantejaments ideològics i als
mètodes de l’extrema dreta. El veïnat afectat, majo-
ritàriament de nacionalitat espanyola adquirida en pro-
cessos de regulació d’estrangeria, alguns d’ells nascuts

aquí de famílies marroquines, i incorporat amb nor-
malitat a les dinàmiques d’ocupació laboral i relacio-
nals positives amb la comunitat, a més de perdre sob-
tadament la seva llar, les seves pertinences i el dret a
l’empara, ha vist greument danyada la seva imatge i
el seu honor. Titllats d’ocupes quan tenen i paguen con-
tracte de lloguer, titllats de delinqüents quan no són
objecte de cap denúncia per delicte i, a sobre, castigats
amb el desemparament postpèrdua de l’habitatge amb
el pretext de ser conflictius.

La pregunta és: per què ho ha fet, això, l’alcalde?
Quina necessitat tenia de posar-se en risc amb un fla-

grant incompliment de la llei
19/2020 d’igualtat de tracte i no
discriminació si, segons defensen
els seus regidors, el procediment
de declaració de ruïna econòmi-
ca que ha aconseguit el propietari
compleix totes les regles? M’i-
magino dues hipòtesis possibles
per explicar-ho, i totes dues de-
mostrarien que l’alcalde està en-
sorrat en un pou de ruïna moral.

Una situaria l’alcalde en el
marc de presumpta corrupció
en què es mou la naturalesa del
Partit Popular i que s’ha enfortit
amb la troballa dels seus comp-
tes a Belize en els Papers de
Pandora. Un possible marc sos-
pitós on es mou bé un personat-

ge susceptible d’estar embolicat en corrupteles i pre-
varicacions, per usar el poder en benefici propi o dels
amics. Temps al temps.

L’altra el situaria en aquell marc de l’experiment
lepenista que el va catapultar al poder després de la
crisi del 2008 i que és el marc que utilitza tota la ul-
tradreta europea. Populisme i prepotència racista i
aporofòbica que obvia tot dret humà, marc que el lí-
der del Partit Popular va abandonar momentània-
ment per aconseguir vots majoritaris a les eleccions
del 2023 amb el seu suposat badalonisme transversal.
Ara un nou experiment electoral a costa de la dignitat
badalonina?

Contra la seva demolició de drets que el conver-
teix en ruïna moral ens tenim les persones del poble,
honestes, organitzades i, encara que abatudes per tan-
ta vilesa, disposades a no rendir-nos.

per Dolors Sabater, exdiputada i líder de Guanyem Badalona

Ruïna moral
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NLes millors
perles

L’Ajuntament de Madrid ha enviat un vídeo personalitzat als
infants de Chamartín amb un fals rei Baltasar, amb la cara

pintada de negre i un accent molt estrany que ha indignat els
pares, que l’han titllat de racista. El consistori ja s’ha disculpat.

Superar el Tetris. La raça humana ha assolit una nova fita
en el seu desenvolupament històric i còsmic gràcies a

un noi de 13 anys d’Oklahoma, que s’ha passat tots els
nivells. És el primer ésser humà que ho aconsegueix. 

Milers de persones segueixen el compte enrere de la nit de
Cap d’Any als Camps Eliseus de París. Quan arriba el 2024,

ningú no s’abraça, ni es mira, només grava amb el mòbil. Sort
en tenim del raïm, que ens manté les manetes ocupades...

Un excombatent estatunidenc del Vietnam troba una
bossa farcida de dòlars en un bus de l’illa de Guam.

Lluny de quedar-se’ls, els porta a la policia. El propietari és
el mateix conductor de l’autobús, i ara tots dos són amics.

LA FOTOAjuntament de Barcelona
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Tribuna

Immersos encara en una crisi socioeconòmica glo-
bal derivada de la invasió russa d’Ucraïna i del pe-
ríode postcovid, amb un notable augment de la
inflació des de fa dos anys i amb una escalada dels

preus dels productes bàsics i de l’energia com no ha-
víem vist mai, els ajuntaments no han d’adaptar-se no-
més a aquesta situació, com les llars i les empreses, sinó
que hi han de fer front amb un descens notable dels in-
gressos després que s’hagi adaptat l’impost de la plus-
vàlua a la nova realitat jurídica expressada pel Tribu-
nal Constitucional. Amb menys ingressos disponibles
i més despeses per afrontar, els ajuntaments de tot el
país planten cara a la doble emergència social i climàtica
com un gran repte global que demana inversions i so-
lucions a escala local.

Ara que la liquiditat econòmica de molts d’ells està
en risc. Ara que els sobrecostos de manteniment dels
serveis públics els ofeguen, provocant-los grans tensions
de tresoreria. Ara és el moment de reivindicar amb més
força i legitimitat que mai un pacte de país que posi en
relleu la vital importància que tenen els ajuntaments
per resoldre i atendre les necessitats del dia a dia dels
seus veïns i veïnes. Ja anem tard. Justament ara fa més
de tres dècades que esperem l’arribada d’una llei de fi-
nançament local a Catalunya que posi fi a l’infrafi-
nançament de les administracions locals i que respongui
al mandat expressat al mateix Estatut de Catalunya so-
bre la necessària sostenibilitat financera dels ajunta-
ments. I és per aquest motiu que el passat 20 d’octu-
bre, acompanyats pel diputat Joan Carles Gallego, vam
registrar al Parlament de Catalunya la proposta d’ela-
boració d’una nova llei de finançament dels ajunta-
ments. Des d’En Comú Podem posem sobre la taula l’i-
nici del debat amb l’objectiu d’impulsar un canvi le-
gislatiu que és un clam del món local.

Si millorem el finançament dels ajuntaments, in-
cidirem de manera directa en la millora de la qualitat
de vida dels veïns i veïnes de tots els pobles i ciutats del

país. En aquesta línia de treball, des del govern pro-
gressista de la Diputació de Barcelona, del qual En
Comú Podem forma part, acabem d’aprovar un fons
econòmic extraordinari per als ajuntaments dels 311
municipis de la demarcació de Barcelona. Es tracta d’un
ajut dotat amb 75 milions d’euros que ha de permetre
col·laborar en el tancament financer de l’any 2023 i pla-
nificar algunes inversions municipals de cara al 2024.
En aquest context, la reedició del govern de coalició pro-
gressista a l’Estat també constitueix una oportunitat his-
tòrica per abordar aquesta reforma financera de les en-
titats locals.

Els ajuntaments són els ens polítics que presten més
serveis públics essencials des de la proximitat. Com a
tals, requereixen un nou sistema de finançament estable
que garanteixi la cobertura de les necessitats bàsiques
de la ciutadania i que els permeti poder decidir el ni-
vell dels ingressos i la lliure organització de la seva des-
pesa. Parlem d’un canvi estructural que els ha de do-
nar més eines per reforçar les seves polítiques de co-
hesió i convivència. Que els permeti facilitar, als seus
veïns i veïnes, unes millors condicions d’accés a un ha-
bitatge digne i assequible. Que els garanteixi recursos
per lluitar contra l’emergència climàtica i contra la se-
gregació educativa i residencial als municipis. Un
nou sistema que ajudi a regenerar els barris atenent la
seva diversitat. I que consolidi les polítiques actives d’o-
cupació pensant sobretot en la població més vulnera-
ble a la precarietat laboral.

Defensem una llei de finançament local que nei-
xi des del diàleg i el consens del municipalisme, que
serveixi per apuntalar l’exercici de les seves compe-
tències i per millorar el finançament dels recursos per
desenvolupar-les. En definitiva, una llei que pugui ga-
rantir que els governs locals continuaran sent el cor
de la governança política del país. Per tot plegat, ara
més que mai, reclamem ja un nou finançament per a
tots els ajuntaments.

Si millorem 
el finançament 

dels ajuntaments,
incidirem de manera
directa en la millora 

de la qualitat de vida 
dels veïns i veïnes 
de tots els pobles 
i ciutats del país

“

“
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per Candela López, vicepresidenta de la Diputació de Barcelona, i Lluís Mijoler, alcalde del Prat de Llobregat

Un nou finançament per als ajuntaments

@_Penya_Gironina: El que el Girona està
fent no és només història de la ciutat i de la
Lliga espanyola. El que està fent és fer gau-
dir tots els que els agrada el bon futbol.

@gpatti1971: No sé per què la gent es
queixa de la mascareta, amb el fred que
fa jo me la posaria només per sortir al
carrer.

@angelvinashist: Los bulos quieren crear
una "realidad" alternativa. Para llorar. Mi
ordenador, como el de muchos, está inun-
dado de ellos. 

Flaixos
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L’Espai Línia presenta
l’exposició audiovisual
Dones periodistes con-

tra el masclisme, que reivindica
el paper de les dones a les re-
daccions catalanes, des de la
Renaixença fins a l’actualitat. A
través dels retrats de les pione-
res, les dones empoderades de la
República, les resistents durant
el franquisme o els grans refe-
rents de la transició, la mostra fa
evident la contínua lluita d’a-
questes professionals per re-
ivindicar el seu talent i la seva
professió en un context marca-
dament masclista. La mostra
s’inaugurarà oficialment al llarg
d’aquest hivern, en un acte amb
presència institucional, però ja es
pot visitar gratuïtament fins a
l’estiu a les instal·lacions de l’Es-
pai Línia (carrer Girona, 52, de
Barcelona).

Impulsada per l’Espai Línia
i comissariada pel periodista
Andreu Asensio i la dissenyadora
gràfica Marga Moreno, Dones
periodistes contra el masclisme
és una aposta singular i atrevida
pel periodisme en femení i per
les dones oblidades en els grans
llibres d’història del periodis-
me. “No es tracta de cap home-
natge”, diu Asensio, “sinó d’una
reivindicació de la seva lluita i de
la seva obra. Això és el que toca
a hores d’ara”. La lluita contra el
masclisme és l’eix que recorre to-
tes aquestes vides: “Algunes es
van enfrontar directament al
masclisme i altres van fer-ho
indirectament, obrint-se pas en
unes redaccions periodístiques
fetes a la mida del patriarcat”,
afegeix Asensio.

LES PIONERES DEL 
PERIODISME CATALÀ
Dolors Monserdà, Maria Josepa
Massanès i Carme Karr són les
capdavanteres d’una generació, la
de la Renaixença, que a mitjans
del segle XIX reivindicava un
sentit per a les dones més enllà de
la família. “Moltes de les pioneres
van haver de publicar articles re-
ivindicatius en revistes de costu-
ra, que era l’únic lloc on les dei-
xaven publicar”, explica Asensio.
Allà denunciaven les injustícies i
les desigualtats que patien les
treballadores i reivindicaven el vot
de les dones. Fins que, molt a poc
a poc, van saltar als mitjans de re-
ferència i a revistes com Feminal,
primera publicació obertament fe-
minista de Catalunya.

LA REPÚBLICA: 
LA GRAN OPORTUNITAT
L’arribada de la Segona Repúbli-
ca va significar un gran canvi per
a les dones periodistes. Conti-
nuaven infrarepresentades, com
mostra el cartell de l’exposició,

amb la periodista Irene Polo ro-
dejada completament per homes
durant una roda de premsa, però
durant els anys trenta podien ser
protagonistes dels grans mitjans
i fins i tot professionals de l’es-
criptura. Irene Polo, Rosa Maria
Arquimbau o Anna Murià són les
més conegudes, però l’exposició
recupera també Anna Martínez
Sagi, la primera directiva del Bar-
ça; María Luz Morales, primera
directora de La Vanguardia, o les
grans referències de la ràdio dels
anys vint i trenta: Maria Sabater,
Maria Cinta Balagué i Maria del
Carme Nicolau.

LA GRAN DESFETA 
DE LA GUERRA CIVIL
L’any 1940, el 80% dels perio-
distes i les periodistes eren a l’e-
xili, i l’única manera de treballar
com a periodista era amb el per-
mís del Movimiento. “Tot el que
van guanyar les dones periodistes
durant la República ho van per-
dre després de la Guerra Civil”, ex-
plica el comissari. Lentament, i
aprofitant les escletxes del rè-
gim, algunes dones com Maria
Matilde Almendros, Joana Biar-
nés o Lidia Falcón van aconseguir
brillar una mica enmig de la gran
grisor del franquisme.

TRANSICIÓ, REVOLUCIÓ
La transició significa un esclat de
llibertat, especialment per al pe-
riodisme en femení. Seria im-

possible condensar tot el que sig-
nifica aquest període en una pa-
ret, així que Asensio ha optat, en
aquest cas, per cinc retrats de do-
nes que representen la lluita del
periodisme en femení. Són Mar-
garita Rivière, Montserrat Roig,
Maruja Torres, Montserrat Mi-
nobis i Olga Viza. Cadascuna d’e-
lles reflecteix els canvis positius,
però també les barreres que se-
guien ben altes per a les profes-
sionals que volien competir amb
els homes.

EL SEGLE XXI
Amb la maduresa democràtica,
l’arribada del nou segle i l’eclosió
d’Internet, les dones prenen cada
cop més protagonisme, tot i que
continuen sent víctimes del pos-
tureig, com es pot apreciar en un
informe del col·lectiu #OnSón-
LesDones que revela l’augment de
veus femenines en el panorama
periodístic durant el 8M en com-
paració amb la resta de l’any i com
denuncia regularment l’Associa-
ció de Dones Periodistes. En
aquest àmbit de l’exposició, al
visitant se li planteja un repte: re-
conèixer en un mosaic de fotos un
seguit de periodistes que hauríem
de conèixer si tinguessin la visi-
bilitat que tenen els seus compa-
nys de professió.

EL REPTE DEL 
CIBERASSETJAMENT
L’última part de la mostra està de-

dicada als reptes actuals del pe-
riodisme. Tot i els considerables
avenços, si mirem cap enrere, el
sexisme, la manca d’igualtat d’o-
portunitats o la desigualtat de
retribucions encara són molt pre-
sents a les redaccions. A aquestes
barreres històriques se n’hi afe-
geixen d’altres encara més in-
quietants, “com el ciberassetja-
ment que pateixen tantes profes-
sionals pel sol fet de ser dones que
parlen sobre temes que molts
homes encara consideren pro-
pietat seva”,  conclou Asensio.

GRAN EXPOSICIÓ 
GRÀFICA I AUDIOVISUAL
Dones periodistes contra el mas-
clisme incorpora recursos i con-
tinguts gràfics i nous formats
audiovisuals integrats en els 400
metres quadrats de l’Espai Línia
amb l’objectiu de facilitar la visi-
bilització de les dones periodistes
i la seva feina. Els panells mostren
gràficament, d’una manera molt
visual, les professionals i les seves
circumstàncies, i els vídeos com-
plementen i amplien la infor-
mació gràfica. La voluntat d’a-
quests audiovisuals és, alhora,
animar els visitants a aportar
més noms de dones periodistes
que s’hi puguin anar incorporant
progressivament.

CICLE DE XERRADES
En paral·lel a l’exposició, l’Espai
Línia acollirà un cicle de xerra-

des dedicat a les dones perio-
distes que abordarà temes clau
entorn de l’exposició. Hi parti-
ciparan joves periodistes que
s’obren camí actualment, do-
nes que han vist truncada o
afectada la seva carrera per cul-
pa del masclisme o la violència
de gènere i dones que marquen
tendència en aquest àmbit. Les
xerrades s’emetran en streaming
pel nou canal Espai Línia TV, un
projecte innovador per difondre
continguts audiovisuals amb els
valors de l’associació, així com per
espailinia.cat.

UN ESPAI
OBERT A TOTHOM

4Espai Línia és el primer
centre de comunicació de
proximitat i compta amb el
suport de la Secretaria de
Mitjans de Comunicació i
Difusió de la Generalitat i de
l’Ajuntament de Barcelo-
na. El local, ubicat al carrer
Girona, 52, de Barcelona,
disposa de 400 metres qua-
drats i està obert a tothom.
A més d’exposicions de
gran format, acull confe-
rències i debats, i posa a dis-
posició d’entitats i d’orga-
nitzacions, gratuïtament,
una sala de conferències
perfectament equipada.

La mostra s’inaugurarà oficialment al llarg d’aquest hivern, però ja es pot visitar gratuïtament. Fotos: Joanna Chichelnitzky

‘Dones periodistes contra el masclisme’:
la nova gran exposició de l’Espai Línia
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Marín, sobre l’ampliació de la
Fira: “És un projecte de país”

ECONOMIA4Tot i que les obres
van arrencar fa més d’un any, el
mes passat va tenir lloc l’acte ofi-
cial de col·locació de la primera
pedra de l’ampliació de la Fira
Granvia. El futur espai creixerà
en 60.000 metres quadrats,
guanyats a l’antiga fàbrica de
Porcelanosa. Una ampliació del
25% de la seva superfície que
consolidarà el recinte “com un
dels principals equipaments fi-
rals del món”, reivindiquen des
de Fira de Barcelona.

“És un projecte estratègic de
país i de ciutat, que consolida

l’Hospitalet com a motor eco-
nòmic de Catalunya”, va reivin-
dicar aquell dia l’alcaldessa, Nú-
ria Marín, que va assenyalar
que iniciatives com aquesta “ge-
neren ocupació i riquesa”. Marín,
a més, va recordar que fa 20 anys
no hi havia cap recinte en aque-
lla zona ni hi havia la plaça Eu-
ropa ni els seus edificis. “Ara nin-
gú diferencia Barcelona de l’Hos-
pitalet”, va expressar. En aques-
ta línia es va pronunciar el pre-
sident Pere Aragonès, que va ce-
lebrar que l’ampliació permetrà
atraure fires i congressos.

Comencen les obres de dos
espais per a joves a la ciutat

EQUIPAMENTS4L’inici de l’any
ha coincidit amb el comença-
ment de dues obres per habilitar
dos espais per a joves a dos bar-
ris de la ciutat. Per una banda,
l’antiga seu del casal del gent
gran de l’Ermita de Bellvitge
està sent objecte d’uns treballs
per ampliar-lo i convertir-lo en
la nova Oficina Jove. Fins ara,
aquest servei estava ubicat a la
Casa dels Cargols de la Torras-
sa i té la voluntat de ser una re-
ferència per al jovent, tant d’in-
formació diversa com d’espai
per fer-hi activitats. Les obres te-

nen un cost de 627.000 euros i
està previst que finalitzin d’aquí
a mig any. 

Per altra banda, l’Ajuntament
també ha posat en marxa les ob-
res de la futura seu de l’Esplai Can
Serra, al recinte del mercat mu-
nicipal. En concret, es rehabilitarà
un local en desús i l’antic super-
mercat, una superfície total de
300 metres quadrats per a una
entitat que feia temps que recla-
mava més espai per desenvolupar
les seves activitats amb joves i in-
fants. Les obres costaran 285.000
euros i duraran sis mesos.

Ros-Marbà rep la Medalla
d’Or al Mèrit en les Belles Arts
GUARDÓ4El compositor i di-
rector d’orquestra hospitalenc
Antoni Ros-Marbà ha estat se-
leccionat per rebre la Medalla
d’Or al Mèrit en les Belles Arts,
que concedeix el Consell de Mi-
nistres i que enguany ha premiat
a 36 personalitats i grups més del
món de la cultura. 

Aquest guardó distingeix
les persones i entitats que ha-
gin destacat en el camp de la
creació artística i cultural o

n’hagin prestat serveis notoris
en el seu foment. 

Ros-Marbà, que va néixer a
Santa Eulàlia el 1937, acumula
una trajectòria d’èxit com a di-
rector de l’Orquestra Simfònica
de Radiotelevisió Espanyola, a la
qual va accedir amb 29 anys, i de
moltes altres d’arreu del món. El
setembre passat l’Ajuntament
li va retre homenatge a la Diada,
ja que Ros-Marbà és l’autor de la
versió oficial d’Els Segadors.

Els polítics col·loquen la primera pedra de l’ampliació. Foto: ACN

Foto: Orquesta de Córdoba

Millores | Finalitzen les obres a Can Buxeres
Les obres de reforma del parc de Can Buxeres ja han finalitzat. Els últims

mesos s’han millorat camins i accessos al palauet, s’han renovat les llums i
el mobiliari i s’ha recuperat el passeig principal de plàtans. 

POLÍTICA4Al PSC li va tocar el
‘gordo’ el dia 22 de desembre. I
no ens estem referint pas a la rifa
de Nadal, sinó més aviat a l’a-
provació dels pressupostos, que
va aconseguir tirar endavant al
Ple gràcies a una abstenció “crí-
tica” dels comuns, que han ar-
rencat 46 compromisos als so-
cialistes en matèria d’habitatge,
medi ambient i polítiques socials. 

Per la seva banda, PP i Vox 
–que havien deixat meridiana-
ment clar que s’oposarien als
comptes de Núria Marín–van vo-
tar-hi en contra, així com ERC,
que en aquesta ocasió no va per-
metre al PSC salvar un match ball
com sí que va fer fa uns mesos
amb les ordenances fiscals, que
els republicans van votar a favor,
malgrat l’increment del 3% de l’I-
BI que contemplaven. 

Amb tot, ERC, PP i Vox van
marxar del Saló de Plens en pro-
testa per l’actitud de l’alcaldessa,
que va fer una intervenció críti-

ca que les tres formacions van en-
tendre que no s’ajustava al re-
glament del plenari. El PSC, al
seu torn, va lamentar que l’ab-
sència d’ERC, PP i Vox durant la
votació és un fet “sense prece-
dents” que, segons ells, demos-
traria el seu “desinterès total
pels problemes de la ciutadania”.

Sigui com sigui, aquests me-
sos de mandat han deixat clar
que un PSC en minoria apunta-
larà la seva acció de govern els
pròxims quatre anys amb el bloc

progressista, és a dir, amb ERC
i LH En Comú Podem. Tant els
uns com els altres justifiquen els
seus posicionaments que han
permès a Marín aprovar orde-
nances i comptes –les pedres
de toc del mandat–, basant-se en
arguments de responsabilitat
política davant la situació de cri-
si, i encara que deixen caure crí-
tiques al PSC, aquest sembla
que ha aconseguit un equilibri
polític per afrontar amb més
calma aquest mandat.

El Ple del desembre va votar els pressupostos. Foto: Ajuntament

El PSC bascula entre comuns i
ERC per apuntalar el mandat

» Els socialistes, en minoria al Ple, es recolzen en el bloc progressista
» En Comú Podem s’absté i permet aprovar els comptes ‘in extremis’
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Escoltar el cos per tractar
l’ansietat i altres malalties

SALUT4Diuen que l’ansietat és
una de les pandèmies de la nos-
tra era. Segons dades del Mi-
nisteri de Sanitat, a Espanya es
calcula que més del 10% de la po-
blació, un de cada quatre ciuta-
dans, pateixen o tenen signes
d’aquest trastorn. Per altra ban-
da, els trastorns de la conducta
alimentària, tals com l’anorèxia
o la bulímia, afecten a prop de
400.000 joves de tot l’Estat. 

Aquest panorama obliga a
buscar solucions per millorar
la qualitat de vida de les perso-
nes que pateixen aquests pro-
blemes relacionats amb la salut
mental. És en aquest intent que
cal emmarcar el projecte ‘Escol-
ta el Cos’, una iniciativa que va
a càrrec de la Unitat de Salut
Mental (USM) de l’Institut Ca-
talà de la Salut a l’Hospitalet i de
l’Escola de Música-Centre de
les Arts (EMMCA). 

El projecte va començar com
a prova pilot fa un any i ara, se-
gons informa l’Ajuntament, s’ha
consolidat com una eina potent
per millorar el benestar de les
persones que pateixen ansietat
i trastorns de la conducta ali-
mentària a través de la dansa.
Però no es queda només aquí, ja
que el projecte també està adre-
çat a persones amb depressió i fi-
bromiàlgia, dues malalties que
també tenen una forta incidèn-
cia en la nostra societat. 

Per tot plegat, un cop per set-
mana s’organitza una sessió gru-
pal amb pacients derivats de la
USM, en la qual es treballa l’ex-
pressió corporal i la flexibilitat,
es fan exercicis de relaxació i es
dedica una estona a parar l’a-
tenció a l’estat emocional de ca-
dascú dels participants. Les ses-
sions són impartides per pro-
fessors de l’EMMCA.

Una de les sessions del projecte. Foto: Ajuntament

Un dels principals debats a
l’Hospitalet és el de la massifi-
cació i la densitat de població. No
debades, districtes com la Flori-
da i les Planes i Collblanc-la
Torrassa estan entre les zones
més densament poblades d’Eu-
ropa, amb més de 60.000 habi-
tants per quilòmetre quadrat. 

Malgrat això, les estadísti-
ques no fan més que indicar
que la població de la ciutat creix
any rere any. Segons les dades
del cens que ha fet públiques re-
centment l’Institut Nacional
d’Estadística (INE), el municipi
va assolir la xifra de 276.617
habitants l’1 de gener del 2023,
gairebé 10.000 més que l’any an-
terior. Amb aquestes xifres,
l’Hospitalet es col·loca com la
ciutat que més creix en habitants
a Catalunya i la setena a tot
l’Estat. Amb tot, la xifra de
276.617 habitants és la més alta
en 34 anys i ens acosta al rècord
de més de 294.000 habitants
que es va registrar l’any 1981. 

“L’Hospitalet continuarà
creixent en habitants”, avisa Pau
Miret, investigador del Centre

d’Estudis Demogràfics (CED) i
professor dels estudis d’Huma-
nitats a la UOC. Ho corrobora
Carlos Ruiz, hospitalenc i també
investigador del CED, que asse-
gura que tenen previsions que
apunten que l’any 2040, “si no
abans”, l’Hospitalet assolirà els
300.000 habitants, el somni
humit dels alcaldes franquistes
que anhelaven arribar a aques-
ta xifra per poder optar a un escó
a les Corts. “Barcelona no cap en
si mateixa”, assenyala Ruiz, que
explica que la seva perifèria ara
acull tot allò que la capital, per un
tema d’espai, ja no pot allotjar.
Això passa amb els hotels, però
també amb la població.

Aquest increment té un im-
pacte directe sobre la densitat.
Sobre això, els dos investiga-

dors ho tenen clar. “La densitat
ajuda fins a cert punt perquè fa
tot més sostenible, però una
d’excessiva pot ser perjudicial”,
argumenta Ruiz. Miret, al seu
torn, reconeix que una densitat
elevada a una ciutat metropoli-
tana com l’Hospitalet és “inevi-
table”, però avisa que genera
problemes si aquesta es conver-
teix en amuntegament. Per tot
plegat, Miret veu necessari créi-
xer en altura, en un habitatge de
qualitat i amb serveis garantits. 

Ruiz avisa també de la “se-
gregació residencial” entre el
sud més ric i el nord més empo-
brit, on s’apleguen bona part
dels migrants, motor de creixe-
ment poblacional i un símptoma,
recorda Miret, que les coses “van
bé”. “Si no, marxarien”, rebla.

Francisco J. Rodríguez
L’HOSPITALET

L’Hospitalet és la segona ciutat del país en habitants. Foto: Arxiu

La ciutat supera els 276.000
veïns... i continuarà creixent
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Els noms dels carrers so-
vint aixequen polsegue-
ra. Semblaria que bate-
jar com a Floquet de

Neu un carrer de Barcelona no
hauria de ser gens problemàtic.
Malgrat això, quan el passat mes
de desembre el Partit Popular ho
va proposar, els comuns, tot i no
veure-ho amb mals ulls, van fer-
hi esmenes. La formació liderada
per Ada Colau demanava “deixar
de blanquejar la Barcelona colo-
nial” i explicar que “el goril·la albí
va ser robat amb finançament de
l’Ajuntament”. 

Va passar una història similar
quan el novembre es va anunciar
que es dedicaria un mirador, a la
plaça de les Glòries, a Freddie
Mercury i Montserrat Caballé.
En aquella ocasió era el periodis-
ta cultural vinculat a l’òrbita de la
CUP Jordi Garrigós qui va la-
mentar, via xarxes, que mentre
s’honra el cantant britànic, el
rumbero Peret no té el seu ho-
menatge a Barcelona. 

En realitat, la lluita perquè
els carrers portin els noms que a
un partit o a un altre li agraden no
és menor. Segons l’historiador
Rafa Burgos, els noms dels carrers
són “una de les eines més utilit-
zades pels diferents governs a
l’hora d’establir o de plasmar una
determinada ideologia, agafant
fets o personatges afins”. No re-
sulta estrany, doncs, que ara el go-
vern socialista advoqui per posar
en valor el passat olímpic i post-
franquista de la ciutat, quan el seu
poder era omnímode. 

Si cadascú anomenés els car-
rers com volgués, però, la sang ar-
ribaria al riu. Per això a Barcelo-
na existeix una comissió que s’en-
carrega de decidir-ho: la Ponència
de Nomenclàtor. Com funciona?
Com es bateja un carrer? No tot-
hom pot tenir la sort que el seu
nom aparegui imprès en mar-
bre. Segons indica el consistori,
qualsevol persona, entitat o el
mateix Ajuntament poden pro-
posar nous noms de carrers o de
places. Un cop feta la proposta, és
la ponència, que actualment està
presidida per la socialista Raquel
Gil i que compta amb 16 inte-
grants, qui la debat per més tard
elevar la seva decisió a l’alcalde
perquè l’aprovi. “Per poder dedi-
car un carrer a un personatge, han
d’haver passat cinc anys, com a
mínim, des de la seva mort”, as-
senyalen. “L’única excepció a
aquesta norma és que en vida se
li hagués atorgat la Medalla d’Or
de la Ciutat”, afegeixen.

CARRERS DEL RÈGIM
“La plaça Francesc Macià, l’anti-
ga Calvo Sotelo”. Abans era més
comú sentir com la gent gran feia
servir aquesta expressió. L’encla-
vament situat a la Diagonal és un
exemple clar de com els diferents
règims polítics utilitzen els noms
dels carrers per imposar el seu
imaginari. El 1932, la plaça es va
batejar com a plaça d’Alcalá Za-
mora, en honor a l’expresident de
la Segona República Espanyola. El
1936 es va passar a dir plaça dels

Germans Badia, per recordar Jo-
sep i Miquel Badia. El 1939 va tor-
nar a canviar de nom per anome-
nar-se Calvo Sotelo, el polític es-
panyol fundador de la coalició
monàrquica Bloque Nacional. Fi-
nalment, amb la restauració de la
democràcia, la plaça va acabar
dient-se Francesc Macià.

“Els carrers van canviar molt
amb la Segona República, i  amb
la dictadura, tornem-hi”, diu Bur-
gos. Poc temps després que l’e-
xercit sublevat ocupés Barcelona,

La Vanguardia anunciava el se-
güent: “Serán borrados los nom-
bres de indeseables y de extran-
jeros dados por los rojos a calles
y plazas, restableciéndose los tra-
dicionales y proponiéndose los de
heroes y mártires de la Patria”.

En part, un dels moments
més importants pel que fa a la mo-
dificació del nomenclàtor va ser
durant la Transició. En el cas de
l’Hospitalet, per exemple, la de-
mocràcia va permetre canviar els
noms de molts carrers i places que

havien estat rebatejats o castella-
nitzats amb la dictadura. Mal-
grat això, encara ara queden ves-
tigis d’aquells temps foscos. El pe-
riodista del LíniaFrancisco Javier
Rodríguez recordava, en un re-
portatge a la Directael 2013, el cas
del carrer Belchite, que tot i que
podria semblar que fa referència
a la població aragonesa en realitat
es diu així en honor a la batalla del
1937 a l’Aragó que va perdre el
front democràtic. Sigui com sigui,
canviar noms avui dia no té gaire

bona acollida, ja que suposa que
els veïns hagin de canviar les es-
criptures dels seus habitatges, la
seva adreça postal o el seu DNI.

FEMINITZANT ELS CARRERS
Més enllà de l’actualització del no-
menclàtor que es va produir du-
rant la Transició, un dels canvis
més significatius ha estat el que té
a veure amb el feminisme. A la
metròpoli, els noms de carrers i de
places dedicats a dones són ben
pocs. Dades de l’Institut Català de

L'Ajuntament de Barcelona va substituir el nom de la plaça d'Antonio López pel de plaça d'Idrissa Diallo el 2022. Foto: Ajuntament de Barcelona

Qualsevol nou règim intenta canviar els noms dels carrers i de les places. 
Què amaga el nomenclàtor de Barcelona? A quina mena d'històries fa

referència? En aquest reportatge analitzem com ha evolucionat la manera com
s'han batejat i rebatejat els carrers per entendre com era, és i vol ser la ciutat.

Els noms (dels
carrers) fan la cosa

El reportatge del mes
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n Competint amb l’obsessió huma-
na per batejar-ho tot, hi ha la neces-
sitat que tenim de saber què va ser
el primer. En podríem dir ordre. Si-
gui com sigui, determinar quin va
ser el primer carrer amb nom a Bar-
celona, segons l’historiador i perio-
dista Rafa Burgos, “és molt difícil de
dir”. “L’únic que sabem del cert és
que devia ser a l’actual barri Gòtic”,
apunta per afegir que els primers
noms “corresponien a algun perso-
natge o família il·lustre de Barcelo-
na”. “Es tractaria de carrers com Lle-
dó o la plaça de Sant Just, de la que

ja es tenen notícies el segle IX”, deta-
lla l’expert.

Aleshores, com es guiaven els ha-
bitants de Barcelona? El mateix Bur-
gos explica que “la gent s’orientava
pels escuts de les façanes, en el cas
de les famílies nobles, o pels rètols
dels comerciants”. El problema de tot
això era que hi havia molta gent que
no sabia llegir, i per això els comerços
comptaven amb un dibuix de l’objec-
te que treballaven: sabates, tisores,
cordes... És el mateix sistema que fe-
ien servir els romans. Segons Deirdre
Mask, autora del llibre El callejero (Ca-
pitán Swing), on explica l’origen dels
noms dels carrers, a l’antiga Roma no
hi havia adreces. En una entrevista a

La Vanguardia, Mask assenyalava
que la gent es guiava “perquè les ciu-
tats eren molt riques en senyals visu-
als i sensorials, i els romans es mo-
vien per punts de referència com bo-
tigues, estàtues, edificis, arcs i també
guiats per olors, vistes i sabors”. Tan-
mateix, en paraules de Burgos, “el
primer intent seriós de senyalitzar els
carrers de Barcelona data del 1770”.
Eren unes senzilles rajoles on consta-
va “el nom del carrer o d’un edifici
notable, normalment religiós”.

La història dels noms dels carrers
donaria un tomb definitiu a mitjans

del segle XIX. “El 1847 van començar
a expandir-se les plaques de marbre
amb lletres de bronze que encara po-
dem veure a Ciutat Vella i que identi-
fiquen el districte, el barri i el nom
del carrer”, relata Burgos.

Tot això ens demostra que la re-
alitat que vivim avui dia, amb uns
carrers perfectament senyalitzats, és
relativament nova i, caldria afegir-hi,
nostra. De fet, al Japó els carrers no
se senyalitzen. Allà el nomenclàtor
està fet amb números –com en algu-
nes ciutats estatunidenques–que es
refereixen al districte, la mançana i
l’edifici. Un sistema complicat pel
qual, gràcies als telèfons intel·li-
gents, ja no cal patir.

El primer carrer

les Dones assenyalen que a tota la
regió només hi ha un 4,9% del no-
menclàtor dedicat a elles. En can-
vi, ells tenen el 28% dels carrers
i places. “Això sorgeix d’una so-
cietat masclista, androcèntrica i
patriarcal on les figures femenines
han estat oblidades, encara que
hagin tingut molta presència a
l’àmbit públic”, explica Blanca
Valdivia, del col·lectiu d’urbanis-
me feminista Punt 6. “Passa el
mateix amb les escultures i amb
allò que s’ha considerat patri-
moni i allò que no: per què un edi-
fici militar ho és i un safareig no?”,
reflexiona.

Diu la frase popularment atri-
buïda al filòsof George Steiner que
“el que no s’anomena no existeix”.
En el cas dels carrers i de les do-
nes passa el mateix. “No crec que
la manca de visibilitat sigui vio-
lència, però les llavors de la vio-
lència masclista estan molt arre-
lades a aquesta manca de visibi-
litat”, afirma Valdivia. “Quan par-
lem d’un entorn segur cal visibi-
litat, i no només ha de ser física en
forma d’il·luminació, sinó també
simbòlica”. Per a l’experta, que hi
hagi carrers que duen noms de do-
nes afavoreix l’apropiació dels
espais per part d’elles. “Ajuda a
fer-nos la sensació que l’espai
públic també és nostre”, assevera

per afegir que “la nomenclatura és
una oportunitat de visibilitzar o de
donar veu a històries molt im-
portants de les nostres ciutats”.  

En aquest sentit, tot i que re-
coneix que en els darrers 20 anys
aquesta situació s’ha posat sobre
la taula i cada vegada hi ha més
noms de dones a l’espai públic,
alerta que “queda camí per re-
córrer”. “Si mirem els noms de do-
nes dels nostres carrers, veiem
que, en realitat, hi ha moltes ver-
ges, reines i figures de la burgesia”.

També ho reconeix Burgos,
que afirma que “ja des de fa anys
hi ha un intent encertat de com-
pensar la manca de noms de do-
nes en el nomenclàtor de Barce-
lona, on no arriben ni al 10% del
total”. En la mateixa línia, l’histo-
riador assenyala que també hi
ha una voluntat de tornar a posar
als carrers els seus noms origina-
ris, com per exemple el canvi de
nom del carrer Príncep d’Astúries,
a Gràcia, pel de Riera de Cassoles
o la rebatejada plaça del Cinc
d’Oros, a l’encreuament entre la
Diagonal i el passeig de Gràcia. 

URBANISME RACISTA
Qui va ser el general Prim? Qui era
Pizarro? I el coronel Sanfeliu?
Per què és famosa la família Xifré?
Totes aquestes figures tenen el seu

“No crec que la manca
de noms de carrers de
dones sigui violència,
però les llavors de la
violència masclista
estan molt arrelades a
aquesta manca de
visibilitat”, diu Valdivia

carrer o plaça a la ciutat de Bar-
celona. Si amb el franquisme en-
cara és fàcil identificar l’horror que
la dictadura va suposar, amb altres
períodes foscos de la història de la
capital catalana la qüestió és més
difícil. És el cas del colonialisme
dels segles XVIII, XIX i XX, amb
Catalunya com a enclavament
destacat. Així ho explica la dipu-
tada de la CUP Basha Changue,
que assenyala que la ciutat està
plena d’elements que fan refe-
rència a l’espoli de la metròpoli en-
vers les colònies. Un exemple poc
conegut i força evident és el Moll
de la Fusta, que es va començar a
anomenar així en referència a la
gran quantitat de troncs que s’hi
apilaven  procedents de  Guinea
Equatorial. 

No és ni de lluny l’únic cas. De
fet, a la mateixa Generalitat, la-
menta Changue, hi ha elements
a les façanes que representen
“persones esclavitzades”. La di-
putada considera que, en gran
part, “el desenvolupament de la
Barcelona moderna, com per ex-
emple la construcció de l’Eixam-
ple, està relacionada amb l’explo-
tació de les colònies d’ultramar”.

Si pel que fa a les dones la
manca de carrers és el problema
més gran, en aquest cas ens tro-
bem una altra situació. “Quan ets

una persona racialitzada, bé per-
què ets descendent d’aquest es-
poli i colonització i la teva famí-
lia es va veure desplaçada o bé
perquè ets del sud global, i veus
aquests elements presents sense
resignificar, sense informació i
ocupant l’espai públic, el missat-
ge és que Barcelona no et vol”, cri-
tica Changue. “S’enalteix i se ce-
lebra allò que et genera dolor i
violència”, lamenta.

És per tot això que defensa una
reparació de la memòria històri-
ca donant noms de carrers a per-
sones no blanques, però també
substituint els d’aquells perso-
natges que van ser clau en el co-
lonialisme. El cas de l’antiga pla-
ça d’Antonio López, un patrici
barceloní enriquit el segle XIX
amb el tràfic d’esclaus, és para-
digmàtic. El nom de l’enclavament
a Ciutat Vella va ser substituït el
2022 pel de plaça d’Idrissa Diallo,
un guineà que el desembre del
2011 va ser detingut a Melilla
després de saltar la tanca i que va
morir dues setmanes després en
un CIE per una insuficiència res-
piratòria.

“El desenvolupament
de la Barcelona
moderna, com per
exemple l’Eixample,
està relacionada amb
l’explotació de les
colònies d’ultramar”,
recorda Changue

“El primer intent seriós de senyalitzar els carrers de
Barcelona data del 1770, amb unes senzilles rajoles
on constava el nom del carrer o d’un edifici notable”

Un reportatge
d’Albert 
Alexandre

El reportatge del mes
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Els alumnes de la Pau Sans
recreen el taller de Joan Miró
EDUCACIÓ4Aprendre a través
de l’art. Aquesta és la voluntat
del projecte Fotografia al Vestí-
bul, que impulsa la Fundació Ca-
talunya La Pedrera, en col·labo-
ració amb la Fundació Joan
Miró, a l’escola Pau Sans. 

Aquesta iniciativa ha servit
per recrear el taller de l’artista
Joan Miró al vestíbul del centre
educatiu. Uns elements que han
servit als alumnes, de retruc,
com a inspiració per practicar di-
ferents tècniques fotogràfiques,
des del collage fins a la reinter-
pretació de l’objecte en qüestió,

a través de la il·luminació o la
perspectiva. Per fer-ho, han
comptat amb la col·laboració
de la fotògrafa Mon Casas.

El 15 de desembre es va es-
trenar l’exposició que, segons as-
senyalen des de Catalunya La Pe-
drera, vol fomentar la intercon-
nexió entre l’escola i la comuni-
tat. Inspirat en els processos
creatius de Miró, aquest projec-
te promou el desenvolupament
de competències artístiques, lin-
güístiques, digitals i matemàti-
ques, així com l’autonomia per-
sonal i socials de l’alumnat.

CULTURA4La Fundació ‘la Cai-
xa’ ha posat la vista en el Dis-
tricte Cultural amb un projecte
que contempla invertir 12 mi-
lions d’euros per reformar i con-
dicionar una nau industrial del
carrer Leonardo da Vinci, can-
tonada amb Carrilet, per ubicar-
hi el nou ArtStudio CaixaFo-
rum. Es tracta d’un edifici amb
més de 10.000 metres quadrats
que està previst que entri en fun-
cionament el 2026.

L’objectiu és que aquesta
nau aculli la col·lecció privada
de la fundació, formada per
1.069 obres de 445 artistes, en-
tre els quals destaquen Bruce
Nauman, Gerhardt Richter, Sig-
mar Polke, Doris Salcedo, Mona
Hatoum, Cristina Iglesias, Ta-
cita Dean, Cindy Sherman, Juan
Muñoz, Pierre Huyghe, Antoni
Tàpies, Ignasi Aballí o Soledad
Sevilla. Per tant, no serà con-
sebut com un espai expositiu,
sinó com un centre de recerca i
conservació de les obres, a més
de ser un think tank que facili-
tarà la trobada de professionals

de l’art, la cultura i el pensa-
ment, informen des de la fun-
dació. Aquesta col·lecció d’art és
considerada com la primera de
l’àmbit privat a Espanya i un re-
ferent a Europa.

“PUNT ÀLGID”
L’acte de presentació del projecte
va tenir lloc el dia 21 de desem-
bre a la mateixa nau, amb la pre-
sència del president de la Fun-
dació ‘la Caixa’, Isidre Fainé,
que ha estat acompanyat per
l’alcaldessa, Núria Marín, i el ti-

nent d’alcaldia de Cultura, David
Quirós. Fainé, en aquesta línia,
va manifestar que l’ArtStudio re-
presenta “el punt àlgid” de 40
anys de treball amb la col·lecció
de la fundació, així com un “im-
puls” per continuar treballant en
la connexió entre els artistes i el
món que els envolta perquè l’art
esdevingui “un motor de trans-
formació social”.

Marín, al seu torn, va ex-
pressar que aquesta notícia de-
mostra que l’Hospitalet “és una
ciutat culturalment molt viva”.

Fainé, Marín i Quirós durant la presentació. Foto: Ariadna Comas/ACN 

La col·lecció d’art privada de la
Caixa es guardarà a Sant Josep

Muntatge de l’exposició. Foto: Fundació Catalunya La Pedrera

Educació | Aprendre ciència anant en bus
La parada de l’autobús d’Enric Prat de la Riba amb rambla Marina es va convertir a
mitjans de desembre en un espai de divulgació científica amb el ‘Ciència al bus’, una

iniciativa de l’Ajuntament en la qual va col·laborar l’Institut de Salut Global de Barcelona.
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Bellvitge | El Gornal

CONDOL4El barri està de dol.
L’activista veïnal i soci fundador
de l’antiga associació de veïns 5
Carrers i promotor de l’actual
Som Santa Eulàlia, Fabriciano
Alepuz, ha mort. Així ho ha in-
format Som Santa Eulàlia, que el
considera “un referent” del mo-
viment veïnal de l’Hospitalet.
“T’enyorem, Fabri”, han ex-
pressat des de l’entitat.

Som Santa Eulàlia ha elogiat
la figura de l’activista, del qual

han dit que era “un dels que
sempre, sempre hi són”. En
aquest sentit, han recordat totes
les reivindicacions que ha ajudat
els últims anys a tirar endavant,
com ara la preservació de Can
Trinxet, la construcció del poli-
esportiu del Gasòmetre, la bi-
blioteca pública o la salvaguar-
da del parc de l’Alhambra, entre
altres. Les mostres de condol
s’han multiplicat per part de
personalitats i polítics locals. 

JUSTÍCIA4El Ministeri ha donat
llum verda al departament de
Justícia de la Generalitat per
posar en marxa un nou jutjat de
primera instància a l’Hospitalet,
que seria el novè de la ciutat i que
estaria ubicat a la Ciutat de la
Justícia. D’aquesta manera, s’ac-
cepta la petició que el Govern va
fer a Madrid per dotar el muni-
cipi d’un nou jutjat, avançada el
mes passat per Línia L’H,

I és que fa temps que els jut-
jats de la ciutat pateixen satura-
ció, tal com van explicar diver-
sos testimonis -des de funcio-
naris a usuaris, sindicats i pro-
fessionals del dret- a aquesta pu-
blicació. Entre altres reivindi-
cacions, els sindicats reclamaven
al Govern que dotés la ciutat de
més jutjats per alleugerir el vo-
lum de feina dels funcionaris,
que sovint no poden satisfer les
demandes de la població. 

Sigui com sigui, el departa-
ment de Justícia assegura que no

només l’Hospitalet, sinó que tot
Catalunya, encara té dèficit de
jutges i magistrats, amb 10,9
per cada 100.000 habitants, una
xifra inferior a la de la mitjana de
la resta de l’Estat, que és d’11,6.
“La voluntat del departament és
continuar reclamant a l’Estat la
necessitat d’invertir en la creació
de noves unitats judicials a Ca-
talunya, així com un finança-
ment inicial de les dotacions de

personal”, subratllen des de la
Generalitat. Fonts del departa-
ment recorden que, en paral·lel,
estan facilitant equips de su-
port per als jutjats hospitalencs,
però des dels sindicats es mos-
tren poc confiats que la situació
de col·lapse que viuen els fun-
cionaris canviï. 

Amb aquesta nova incorpo-
ració, l’Hospitalet compta amb
una quinzena d’òrgans judicials.

L’edifici dels jutjats de la ciutat. Foto: Arxiu

L’Hospitalet tindrà un nou
jutjat de primera instància

Santa Eulàlia plora la mort de
l’activista Fabriciano Alepuz

URBANISME4El pàrquing vi-
gilat de camions a tocar del Du-
ran i Reynals podrà mantenir
l’activitat fins que comencin les
obres del PDU Biopol-Granvia.
Tot i que fa més de 25 anys que
opera sense llicència i que tenien
de termini fins al 31 de desem-
bre per abandonar els terrenys,
afectats pel pla urbanístic, la
propietat i el consistori han acor-
dat que pugui continuar obert
amb la concessió d’una llicència
d’usos provisional mentre bus-
quen una ubicació alternativa. 

Constantí Pera, advocat de
l’empresa que explota el solar,
recorda que les obres del PDU
“poden començar en mesos o
anys” i que amb aquest acord
“guanya tothom”. “De què ser-
viria marxar ara i que allò es con-
vertís en un abocador?”, es pre-
gunta. No pensa igual la plata-
forma No Més Blocs, contrària al
PDU Biopol-Granvia, que re-
clama la clausura immediata
del pàrquing i, que com es va
prometre en el seu moment, es

construeixi un gran parc urbà de
12 hectàrees a la zona.

25 ANYS EN FUNCIONAMENT
Gestionat per l’empresa Pupi-
laje de Camiones Industriales
Bellvitge SL, l’estacionament
va obrir portes fa més de 25
anys en un solar a pocs metres
de l’Institut Català d’Oncologia,
al costat d’un pàrquing similar
de TMB. Actualment, el negoci
dona feina a una desena de
persones i acull uns 150 ca-
mions i furgonetes.

Segons expliquen fons mu-
nicipals, el pàrquing ha funcionat
des del primer dia sense la cor-
responent llicència municipal i
sense que els consti que se n’ha-
gi sol·licitat mai. Sobre aquest ex-
trem, Pera assegura que “mai hi
ha hagut voluntat de concedir-la”
i que “tècnicament” no es pot
parlar d’un negoci “il·legal” per-
què durant tots aquests anys
s’han pagat els impostos muni-
cipals corresponents i fins i tot
s’han adequat les instal·lacions a
instàncies de l’Ajuntament.

Accés al pàrquing de camions. Foto: Àlex Recolons/ACN

El pàrquing de camions del
Duran continuarà funcionant

Educació | Obren la licitació de l’edifici de la Paco Candel
L’Ajuntament ha posat en marxa el procés de licitació de les obres del nou edifici de

l’escola Paco Candel, que fa més d’una dècada que funciona en barracons. Està
previst que les obres de construcció durin al voltant de dos anys.

Espectacles | El Cirque du Soleil torna al barri
El Cirque du Soleil estrenarà el seu renovat espectacle Alegría a la carpa que té
reservada al barri de Bellvitge a partir del 20 de març. Les entrades ja estan a la
venda per presenciar una funció que es va estrenar per primera vegada el 1994.

Alepuz durant les manifestacions pel Gasòmetre. Foto: Som Santa Eulàlia

LLEURE4Després de l’èxit de
la primera edició del festival De
Sade, celebrada el juliol passat a
l’hotel Hyatt Regency Tower –el
del platet volador–, l’organitza-
ció de la trobada BDSM ha anun-
ciat que repetirà seu de cara al 27
i 28 de juliol d’enguany.

Aquesta cita està dedicada a
la cultura BDSM, sigles que res-
ponen a bondage, disciplina,
dominació, submissió, sadisme
i masoquisme, i oferirà diversos
espais dedicats a aquest grup de
pràctiques i fantasies eròtiques.

“Un espai obert a tota classe de
mentalitats i orientacions”, as-
senyalen els organitzadors. 

Entre altres, el festival in-
clourà pràctiques com el Me-
dical, Shibari i Foot Fetish, i
durant les 18 hores que duri
l’objectiu és que els assistents
“facin volar la ment de la ma-
nera més viva”, afegeix l’orga-
nització. El festival oferirà es-
tands de marques del sector,
discjòqueis, una piscina amb
terrassa, cinema i vestuaris per
canviar-se de roba.

Bellvitge serà de nou la capital
del ‘sado’ amb un festival

El festival De Sade tornarà a celebrar-se al Hyatt Regency. Foto: Hyatt
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Les Planes | La Florida

Collblanc | La Torrassa

HABITATGE4El parc de les Pla-
nes va ser l’escenari escollit el 17
de desembre per presentar el
Sindicat d’Habitatge de l’Hos-
pitalet, vinculat al Moviment
Socialista, un corrent sorgit al
País Basc que té com a objectiu
intervenir en els problemes de la
classe treballadora a través d’u-
na estratègia de llarga durada. 

De fet, aquest és l’objectiu que
es marca el nou sindicat per
afrontar el problema de l’habi-
tatge a la ciutat, que és la que més
demanda té d’arrendaments de
tot l’Estat i on el tercer trimestre
del 2023 el preu es va enfilar a la
xifra rècord de 790 euros men-
suals de mitjana. En parla Adrià
Vidal, portaveu, que celebra la
bona acollida que van tenir en la
posada de llarg a les Planes. 

En aquest sentit, Vidal con-
sidera que el moviment per l’ha-
bitatge ha de fer un pas més en-
llà de la mera resistència. “L’ac-
tivisme per l’habitatge ha fet

bona feina els últims anys, però
cal una estratègia de llarga du-
rada”, reflexiona el portaveu.
Es refereix a centralitzar forces
entre les múltiples plataformes
que treballen aquesta proble-
màtica a la ciutat i convertir-se
en una “plataforma útil per a la
classe treballadora” i defensar les
seves condicions de vida. 

Per tot plegat, reivindiquen
un habitatge “gratuït, universal
i de qualitat”, un lema que pot
semblar utòpic, reconeix Vidal,

però que assenyala “un horitzó”
que ha d’ajudar els afectats a
unir-se i fer-se forts. Per tot ple-
gat, el nou sindicat no descarta
“apropiar-se” d’habitatges per
dedicar-los a les persones que
necessiten un lloc per viure.

Així mateix, Vidal titlla de
“pervers” el model de ciutat del
PSC, aquell que defensa fer negoci
a la plaça Europa per dedicar els
beneficis a polítiques socials, ja que
aquestes activitats generen pro-
blemes com ara la gentrificació.

Un instant de la presentació del sindicat, al parc de les Planes. Foto: SH

El moviment per l’habitatge
pren força amb un nou sindicat

Obres | Amplien el Centre Cultural en un antic banc
Les obres d’adequació d’un local de titularitat municipal del carrer Doctor Martí i
Julià, 67-71, on abans hi havia una sucursal bancària, han arrencat. L’Ajuntament
hi vol crear un nou espai del Centre Cultural de 250 metres quadrats. 

Successos | S’autoevacuen per fugir de les flames
Un incendi sense ferits en els baixos d’un edifici del carrer Aigües del Llobregat 

va obligar els veïns a autoevacuar-se. Els fets van tenir lloc el 8 de gener al vespre.
Els bombers van apagar les flames i els veïns van tornar a casa a les 10 de la nit.

MOBILITAT4La Florida disposa
d’un nou punt de recàrrega per
a vehicles elèctrics. Està ubicat
a l’avinguda del Masnou, a l’al-
tura del número 40. No és l’ú-
nica instal·lació d’aquestes ca-
racterístiques que s’ha fet dar-
rerament, ja que, en paral·lel, se
n’ha col·locat un altre al passat-
ge del Cementiri, a Collblanc.

Tots dos punts de recàrrega
tenen tres connectors, dos de
corrent continu de 50 kW tipus

CHAdeMO i CCS, i un de corrent
altern de 43 kW MENNEKES.

Les dues electrolineres s’in-
tegren a la xarxa de punts de re-
càrrega distribuïda per tota la
metròpoli per part de l’Àrea Me-
tropolitana de Barcelona (AMB),
en el marc del pla de promoció
del vehicle elèctric, que és menys
contaminant. Aquestes instal·la-
cions són finançades amb fons
FEDER de la Unió Europea, i te-
nen un cost de 81.200 euros.

Instal·len dos punts de
recàrrega de cotxes elèctrics

El nou punt de recàrrega a la Florida. Foto: Ajuntament

Que la pandèmia va ser el des-
llorigador de moltes coses no és
pas nou. I una de les coses que va
fer brotar és el llibre La Memò-
ria de les Llambordes, una ini-
ciativa de la Llibreria Llavors i el
mitjà digital Districte 7, que s’ha
publicat recentment. 

I diem que va brotar perquè
la gènesi d’aquesta obra que re-
cull la història i la memòria dels
veïns del barri se situa en aquells
mesos d’incertesa i de soledat per
a moltes persones. Així ho ex-
plica Noelia Domínguez, de Lla-
vors, a Línia L’H. “Encara en
pandèmia, venia molta gent gran
a conèixer la llibreria i, de pas, a
petar la xerrada una estona”,
rememora la llibretera. 

En aquelles converses sorgien
records, anècdotes i vivències

que, per als responsables de Lla-
vors, no podien caure en l’oblit.
“Vam pensar que podíem fer al-
guna cosa”, relata Domínguez. 

Dit i fet. Va ser en aquest mo-
ment que van aliar-se amb Dis-
tricte 7 per recollir tota aquella
informació, aquella memòria
que guarden les persones, els edi-
ficis i, com diu el nom del pro-
jecte, les llambordes. 

TROBADES ENREGISTRADES
Per tot plegat, durant l’últim any
han estat celebrant diferents ta-
llers, recollides de fotos i rutes per
obtenir informació rellevant so-
bre la història de Collblanc i la
Torrassa. S’han fet uns 15 actes,
assenyala Domínguez, que han
estat registrats perquè, en un fu-
tur pròxim, puguin ser consultats
al web de la iniciativa, com a lle-
gat etnogràfic del barri. “Sorgien
records de festes populars, tra-
dicions antigues, esdeveniments
esportius i altres que havien mar-

cat la vida dels barris”, apunten
des del citat mitjà digital. 

El projecte va comptar amb el
suport del departament de Cul-
tura de la Generalitat, però no de
l’Ajuntament, que, segons ex-
pliquen els organitzadors, no
s’ha interessat per la iniciativa.

Sigui com sigui, les trobades
amb veïns han donat com a re-
sultat la publicació d’un llibre,
presentat a finals del desembre
a Llavors, on han col·laborat
molts veïns, tant escrivint-hi
com donant testimoni per nodrir
de vida les seves planes. “És un

compendi de relats amb una
contextualització històrica”, de-
fineix Domínguez, que reconeix
que els hauria agradat que la po-
blació migrant d’origen estra-
nger, la que ha arribat els últims
20 anys al barri, hagués pogut
participar més en el llibre.

Notaris de lamemòria
» Es presenta el llibre ‘La Memòria de les Llambordes’, que recull els records dels veïns del districte

» L’obra és iniciativa de la Llibreria Llavors i del mitjà ‘Districte 7’, que l’han tirada endavant l’últim any

Llibre imprès i un dels tallers que l’han fet possible. Fotos: X (@joandema) i Llibreria Llavors

Francisco J. Rodríguez
COLLBLANC-LA TORRASSA
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Esports Futbol | El CE l’Hospitalet visita el CF Pobla de Mafumet 
L’equip de Joan Sánchez visitarà el pròxim 20 de gener a les 17.00 hores el CF Pobla de

Mafumet, en partit corresponent a la 17a jornada del grup cinquè de Tercera RFEF. El CE
l’Hospitalet no pot despistar-se si vol ser campió de grup i pujar, directament, de categoria.

“La bellesa està en la senzillesa.
Aquesta silueta de futbolista és
dels anys 40, quan es feia tot
amb llauna. Fixa’t, té un meca-
nisme rudimentari que et per-
met xutar la pilota, que està
agafada amb un filferro”, expli-
ca, orgullós, Quico López Balcells
(Barcelona, 1949), a les Cotxeres
de Sants, durant la 55a Fira de
Col·leccionistes de Joguines An-
tigues, organitzada per l’Asso-
ciació Joguetmaniàtics. 

Com a bon coordinador de fi-
res de l’entitat i responsable d’u-
na de les parades que és, López té
una visió perifèrica. No se li es-
capa cap detall de què passa al seu
voltant ni tampoc perd el fil d’u-
na conversa en què viatja, sim-
bòlicament, a una concentració
de la selecció espanyola d’hand-
bol a Suïssa. En una estona lliu-
re, durant un passeig, va desco-
brir el col·leccionisme: “Vaig en-
trar en una botiga de joguets an-
tics  i hi vaig comprar un taxi an-
glès i una benzinera amb uns ni-
nots de plàstic dur. Quan vam tor-
nar a casa, vaig començar a anar
al Mercat dels Encants i als locals
de vell a buscar joguines. Així vaig
encetar la meva col·lecció. Amb
els anys, filtro molt més la selec-
ció i me’n venc més peces”.  

El barceloní, que va viure gran
part de la seva vida a l’Hospitalet,
on els seus pares tenien un res-
taurant, va ser el primer jugador
d’handbol que va arribar a les 150
internacionalitats (es va retirar
amb 173) amb la selecció espa-

nyola, i continua sent el debutant
més jove, amb 17 anys, quatre me-
sos i sis dies. López es va estrenar
el 19 de novembre de 1966 a Bre-
men contra la República Federal
Alemana. Una oportunitat que no
s’esperava perquè en aquell mo-
ment era juvenil i competia amb
el Col·legi Sant Miquel, on estu-
diava. Des del passat 2 de no-
vembre els germans Djordje i
Peter Cikusa, del Barça, ocupen,
empatats, la segona posició, amb
17 anys, 10 mesos i 22 dies.  

CAPITÀ BLAUGRANA  
Olímpic als Jocs de Múnic 1972
i de Moscou 1980, i analista a la
televisió als de Barcelona 1992 i
Atenes 2004, l’entrevistat va fer

carrera al Barça com a pivot. Al
conjunt blaugrana va guanyar
quatre Lliges, tres Copes d’Es-
panya i una Lliga Catalana, i va
ser capità diverses temporades.    

“Col·leccionar és una mane-
ra de ser i de viure, i acumules
molts records d’on i com has
comprat els articles”, enraona Ló-
pez abans d’ensenyar-me una
altra joguina esportiva: un rec-
tangle que simbolitza el terreny
de joc en què has de guiar una pi-
lota petitona per marcar un gol.
“Hi ha molta tradició de jocs, jo-
guines i diferents objectes sobre
esport. I, és clar, també s’ha
avançat molt en el material es-
portiu”, celebra el coordinador de
fires de Joguetmaniàtics: “Som

un grup de persones a qui ens
agrada col·leccionar i vendre jo-
guets, i fem una reunió anual en
un restaurant Viena de Barcelo-
na. Som una associació petita. El
soci paga 25 euros l’any”.  

Un dels veïns de López a la
fira és Manel Ortega (Barcelona,
1937), fundador de Joguetma-
niàtics i un gran “conservador i
col·leccionista” de soldadets de
plom. Els més antics que té són
del segle XIX i també en col·lec-
ciona d’una mica abans de la
Guerra Civil. Són joguets que li
permeten viatjar a la seva in-
fància, i recordar, per exemple,
l’emoció dels tres dies més in-
tensos de l’any: l’1 de gener, el
del seu sant, el 3, l’aniversari, i

el 6, quan obria les sorpreses
dels Reis Mags. Eren els únics
dies que rebia regals.   

Ortega va jugar a hoquei
herba a l’equip de la Borsa de
Barcelona, on treballava, i re-
corda una gran rivalitat amb el
Real Club de Polo. “M’encanten
les fotografies històriques d’es-
ports, en tinc un bon recull
d’hoquei, automobilisme... Vaig
aprendre a muntar a cavall en
un regiment de cavalleria i el
món eqüestre em continua atra-
ient. El futbol no m’acaba de fer
el pes, la veritat”, confessa.  

LES GENERACIONS 
Li agrada observar les cares i els
moviments de qui ve a les fires,
i com busquen els joguets de
quan eren petits. “És molt nor-
mal que vulguin trobar i col·lec-
cionar les joguines de la seva ge-
neració. No intento que als
meus nets els agradin els sol-
dadets de plom perquè ells re-
corden els Geyperman, per ex-
emple”, comparteix.   

Té la capacitat de parlar amb
els ulls. Quan li pregunto què
sent quan troba una joguina
que busca, s’emociona: “Ostres...
Una alegria immensa! Recordo
el dia que vaig trobar un vaixell
i mai m’oblido dels avionets que
m’havien regalat quan tenia set
o vuit anys. Viatjo a l’època en
què, malgrat tot, érem feliços
perquè érem nens. Els anys des-
prés de la guerra van ser uns
anys tristos per a les nostres fa-
mílies,  però nosaltres érem no-
més criatures que volíem jogui-
nes per jugar”, exposa, amb els
ulls d’aquell infant que ja col·lec-
cionava soldadets de plom. 

Toni Delgado
L'HOSPITALET

L’esport i les seves joguines
» Quico López, de Joguetmaniàtics, segueix sent el debutant més jove amb la selecció d’handbol 
» “Col·leccionar és una manera de seri de viure”, diu l’hospitalenc, coordinador de fires de l’entitat

Quico López Balcells mostra dues joguines esportives, a les Cotxeres de Sants. Foto: Toni Delgado
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Àngel Llàtzer, Manu Guix i La Perla 29
porten als escenaris el clàssic de Saint-
Exupéry, El Petit Príncep, amb una com-
binació de cançons interpretades per ac-
tors reals i personatges virtuals, amb una
escenografia visual espectacular i mà-
gica que fa viatjar l’espectador. L’es-
pectacle es pot veure a la sala Paral·lel
62 fins al 28 de gener.

Teatre

El Petit Príncep
A. Llàtzer, M. Guix i La Perla 29

Setè disc d’Èric Vinaixa i cinquè en solitari.
El cantant miravetà desgrana en aquest
nou àlbum el seu món interior, ple de cla-
robscurs i llums. Aquest treball ha estat
gestat de manera íntegra a Miravet, a la
Ribera d’Ebre, i inclou 12 temes que
conformen una fotografia emocional i
que experimenten amb noves sonoritats
per abraçar els sentiments de l’autor. 

Música

L’ambiciosa La sociedad de la nieve, del ci-
neasta barceloní Juan Antonio Bayona, ar-
riba a Netflix. Aquesta cinta, que narra la
història de l’avió que es va estavellar als
Andes el 1972 i dels seus passatgers su-
pervivents, és el film més car de la histò-
ria del cinema espanyol i és candidat als
Oscars, en la categoria de Millor Pel·lícu-
la Internacional.

Pelis i sèries

La sociedad de la nieve
J. A. Bayona

Les mil cares de la nit
Èric Vinaixa

Roba a només 1 euro
La Nau Bostik de Barcelona escalfa motors per acollir el Two
Market, el famós mercat de roba vintage i de segona mà on
tots els productes costen només un euro. Se celebrarà el 21
de gener de 10 del matí a set de la tarda i l’entrada costa tres

euros. De fet, ja es poden comprar online, tot i que també
se’n poden adquirir a les taquilles. En aquesta edició hi ha

previstes una seixantena de parades, que posaran a disposi-
ció de tothom més de 6.000 peces de roba, així com llibres,
vinils, bijuteria i molts més tresors. El Two Market forma part

del programa de la Festa Major del Raval de Barcelona. 

M A R C  G I R ÓQUI ÉS?

ÉS FAMÓS PER...

A LES XARXES...

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

La Rita té set anys, té problemes greus de
comunicació a l’escola i s’ha inventat una
bombolla que la protegeix dels qui l’en-
volten. Viu en el seu silenci, no parla amb
ningú, però a casa no calla. La seva
mare, l’Anna, viu atrapada en una bom-
bolla de culpabilitat. Les dues dones
aprendran a superar les seves pors i vul-
nerabilitats.

Llibres

El silenci dels astronautes
Laia Fàbregas

|Stalker 2
Stalker 2 és un dels videojocs més esperats del 2024. Combina RPG, shooter i

supervivència als voltants d’un Chernobyl apocalíptic. Per a PC i Xbox.
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Marc Giró (Barcelona, 1974) és un dels presenta-
dors catalans més carismàtics de la televisió.
Ara, acaba de renovar amb TVE per continuar
presentant el seu Late xou, un programa noc-
turn d’entrevistes i espectacles on porta a ter-
me, de manera desacomplexada i trencadora,

un estil molt característic i personal a l’hora
d’entrevistar i conduir un espai d’entreteniment.
De fet, tot plegat li ha valgut rebre el Premi Na-
cional de Comunicació de la Generalitat pel seu
llenguatge proper i distès i, també, per norma-
litzar la informació sobre cultura en un progra-
ma de caràcter humorístic, com és el Vostè Pri-
mer, que presenta a RAC1. D’aquesta manera,
aquest llicenciat en Història de l’Art i durant 17

anys editor de moda de la revista Marie Claire es
consolida com un dels comunicadors més influ-

ents del panorama audiovisual català.

Famosos

Ser un dels ‘showmans’ més carismàtics
Acaba de renovar com a presentador de Late xou, a TVE

Ha rebut el Premi Nacional de Comunicació 
El Govern li ha atorgat per la seva manera de fer desacomplexada

Elogis i felicitacions dels admiradors
Les xarxes el destaquen com un dels comunicadors més influents
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

HIPOTÈRMIA

El fred empitjora substancialment tots els problemes
relacionats amb els sistemes circulatori i respiratori  

RISCOS

CIRCULACIÓ

ROBA

E S T I L S  D E  V I D A

i GENT GRAN
Després d’una tardor tan suau com la que hem viscut, l’arribada
de l’hivern i la baixada pronunciada de les temperatures és més
perillosa que mai. Especialment per a les persones grans.  El fred
afecta més els majors de 75 anys perquè els seus mecanismes
de termoregulació estan alterats a conseqüència de l’envelli-
ment. O sigui, que generen menys calor i a la vegada la perden
més fàcilment. Per aquesta raó les persones grans han de seguir
el millor consell possible pel que fa al fred, que és anticipar-se i
prevenir-lo amb els mitjans adequats. 

La prevenció no només implica una bona temperatura a la
llar, mai inferior a vint-i-un graus, i roba adequada, amb diverses
capes. També requereix una dieta que afavoreixi la producció
d’energia, rica en carbohidrats i aliments amb un contingut ele-
vat de proteïnes. Els líquids són imprescindibles, perquè a l’hi-
vern no sentim tanta set, però tenim el mateix risc de deshidra-
tació que la resta de l’any. I l’exercici físic. Per molts problemes fí-
sics que patim cal exercitar-se regularment, perquè així afavo-
rim el benestar en general, però també perquè generem calor,
ni que sigui una mica, durant el procés.      

Lamillormanera de no passar fred

Un dels problemes més greus que provoquen les baixes
temperatures i que pot conduir a la mort és la hipotèrmia  

Les claus

Les persones grans més vulnerables són les que viuen soles 
o les que pateixen malalties com l’ictus o la demència

La roba per a l’hivern ha de ser còmode, i convé vestir-se
per capes per adaptar-se millor als canvis tèrmics 
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